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 الممخص

خلال  ،عرى، مركز البحوث العممية الزراعية في السويداء بحوث طة، في محنُفذت الدراسة الحقمية

 ،، البمدي3، حماة 0حماة  :وهي (.Vicia faba Lمن الفول ) رزط 6، بهدؼ تقييم 0200-0202موسم ال

Filp19-006FB ،Filp19-0192FB ،Filp06-011FBلمجموعة من، ، تحت ظروؼ الزراعة المروية 

 كمية الزراعة/في ، التوصيؼ الجزيئي في مخبر التقانات الحيوية نُفذو  ،والشكمية والإنتاجية طوريةالصفات الت

د نتائج الدراسة الحقمية عدم وجود فروقات معنوية في صفتي عدبينت  ،ISSRباستخدام تقنية  جامعة دمشؽ

في  معنوياً الصنؼ البمدي  تفوؽحيث في باقي الصفات،  الطرزأداء  وت، بينما تفاالأيام اللازمة للإزهار والنضج

-Flip19غ( عمى التوالي، في حين تفوقت السلالة  234.8سم،  95.56صفتي ارتفاع النبات ووزن المئة بذرة )

0192FB  وتفوقت السلالة ، (2-قرن. نبات 03.69عدد القرون ) فيFilp06-011FB الغمة البذرية  في

موجبة بين الارتباط البسيط وجود علاقة ارتباط معنوية علاقات وبينت نتائج تحميل (، 2-كغ. دونم 320.5)

نتائج  وأظهرت (،2.896الحصاد )دليل و الغمة البذرية و (، 0.647ارتفاع النبات )بذرة و 222صفتي وزن الػ

حزمة، منها 78ت طوالتي أع ISSRة الداخمية طبالاعتماد عمى تقنية التكرارات الترادفية البسي التوصيؼ الجزيئي

 2.4998و ISSR7مع البادئة  2.4078بين ( PIC) شكمياً، وتراوح متوسط معامل التعددية الشكمية متعددة 73

 3وحماة  0كانت بين الطرازين حماة PDV)) وقد تبين أن أقل قيمة لمصفوفة عدم التوافؽ ،ISSR8مع البادئة 

بين  لممصفوفةعمى درجة عالية من القرابة الوراثية بينهما، في حين كانت أعمى قيمة  دل ( مما2.3222)

فهما عمى درجة عالية من التباين الوراثي، ولُوحظ من  Filp19-0192FB (2.9676)الطرازين البمدي و 

ن الأول، في حين، حيث انفرد الصنؼ البمدي بالعنقود يالشجرة انقسمت إلى عنقودين رئيس التحميل العنقودي أن

 حزمة من البروتين 62تم الحصول عمى  SDS-PAGEبيؽ تقنية طباقية، وبتضم العنقود الثاني الطرز ال

بروتينات  أنواع يث وجود وغياب حزم البروتين فيها، وتم الكشؼ عن أربعرز من حطاعت التمييز بين الطاست

  .(Convicilinو  Vicilinو Legumin βو   Legumin αتخزين )

 ISSR، SDS-PAGEتقنية  عنقودي،التحميل الط، الارتبا تحميل ، تقويم،الفول الكممات المفتاحية:



Abstract 

 

The field study was conducted at the Irrah Research Station, Agricultural Scientific 

Research Center in Sweida, during the 2021-2022 season, The objective was to 

evaluate six varieties of  Faba bean (Vicia Faba L.): Hama 2, Hama 3, Baladi, Filp19- 

006FB, Filp19-0192FB, Filp06-011FB  under  irrigated  farming conditions, The 

evaluation encompassed morphological, developmental, and Yield-related traits, 

Molecular characterization was carried out in the Biotechnology Technologies 

Department, Faculty of Agriculture / Damascus University using ISSR technique. The 

results of the field study indicated no significant differences in the number of days 

required for flowering and maturity. However, variations were observed among the 

varieties in other traits, The Baladi cultivar exhibited the highest values in plant height 

and hundred-seeds weight (95.56 cm, 134.80 g) respectively, Flip19-0192FB 

outperformed others in the number of pods (23.69 pods. plant-1), while Filp06-011FB 

excelled in seed yield (312.5 kg. dunum-1), Simple correlation analysis revealed a 

significant positive relationship between hundred-seed weight and plant height 

(0.647), as well as seed yield and  harvest index (0.896),  The results of molecular 

characterization based on the Inter-Simple Sequence Repeat (ISSR) technique 

identified 78 packages, of which 73 were polymorphic, The average polymorphism 

coefficient ranged between 0.4278 with the prefix ISSR7 and 0.04998 with the prefix 

ISSR8. The lowest value of the dissimilarity matrix was found between the Hama 2 

and Hama 3 varieties (0.3011), indicating a high degree of genetic similarity. 

Conversely, the highest value was  observed between the Baladi and Filp19-0192FB 

varieties (0.9676), indicating a high level of genetic diversity. cluster analysis 

demonstrated two primary clusters, with the Baladi variety forming a distinct cluster, 

while the remaining varieties grouped in the second cluster, By applying the 

technique SDS-PAGE, 60 protein bundles were obtained in the studied genotypes, 

and they were able to distinguish between the genotypes in terms of the presence and 

absence of protien bundles in them, four storage proteins were detected (Legumin α, 

Legumin β, Vicilin, Convicilin)                                                                                        

                                                                                                        

Key words: Faba Bean, Evaluation,  Correlation  analysis,  cluster analysis, ISSR 

technique, SDS-PAGE. 
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